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رژیم صهیونیستی برای نخستین بار فرستاده ویژه ای به وین فرستاد و 
با مذاکره کنندگان دیدار و گفت وگو کرد. این سفر در موقعیتی انجام شد 
که مذاکرات وارد لحظات نفس گیر خود بین موفقیت و شکست شده است. 
هدف هم کاملا مشخص است و نیازی به واکاوی ندارد. اسرائیل جدی  ترین 
مخالف احیای برجام است و بعد از لابی گری در پایتخت های دیگر طرف های 
مذاکره به ویژه آمریکا طی ماه های اخیر، حالا فرستاده خود را به وین فرستاده 
تا به گفته منابع اسرائیلی مانع دادن امتیازات بیشتر به تهران و رسیدن به 
توافق شود. فرستاده و هیات اسرائیلی با دبیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، اولیانوف نماینده روسی در مذاکرات و افراد دیگری دیدار کرده است. 
او پیش تر از همه در توییتی از دیدار خود با هیات اسرائیلی خبر داد. این 
دیدارها که همزمان با فروکش کردن احتمال وقوع جنگ روسیه علیه 
اوکراین انجام می  شود، به نوعی بی  ارتباط با این بحران هم نیست. از بین 
سطور برخی گزارش های امنیتی رسانه های اسرائیلی پیدا بودکه تل آویو در 
پشت پرده درحال میانجیگری میان مسکو و پایتخت های غربی برای کاهش 
تنش است. البته قبل از اینکه بحران به این شکل بالا بگیرد، نفتالی بنت 
پیشنهاد میزبانی نشست سران روسیه و اوکراین را مطرح کرده بود. اسرائیل 
که روابط راهبردی با طرفین بحران یعنی آمریکا و اروپا و روسیه دارد، تمایلی 
به وقوع تنشی بزرگ میان آنها ندارد. وقوع یک جنگ در این منطقه وتنش 
تاریخی دیگری میان غرب و روسیه علی رغم پاره  ای منافع اقتصادی مثل 
صادرات گاز به اروپا اما تل آویو را در موقعیت بسیار دشواری قرار می دهد و 
دود این تنش می  تواند آن را در خاورمیانه و در سایه حضور فزاینده روسیه به 
ویژه در سوریه اذیت کند. این مساله ازآن جهت حائز اهمیت است که اخیرا 
مسکو با به پرواز درآوردن جنگنده  های خود در مرز اسرائیل به نوعی تلاش 
کرد که این رژیم را برای تکاپو انداختن بیشتر لابی های خود در آمریکا تحت 
فشار قرار دهد که ظاهرا درنتیجه همین میانجیگری ها و مذاکرات فشرده 
روسیه و طرف های مذاکره بحران تا حدودی درحال فروکش کردن است. 
گرچه برخی ناظران معتقدند ارتباطی میان مذاکرات وین و بحران اوکراین 
وجود ندارد چه جنگ شود چه نه، این بحران به زیان مذاکرات است و به 
نوعی آن را تحت تاثیر قرار می  دهد. وقوع جنگ به عوامل وموانع رسیدن 
به توافق اضافه می  شود و نیزعدم وقوع جنگ و توافق در این منطقه نیز به 
نوعی وجه المصالحه شدن راتقویت می کند. از این منظر که روابط اسرائیل 
با روسیه و دیگر طرف های مذاکرات راهبردی و بعضا ائتلافی است، این 
دیدارها طبیعی به نظر می ر سد اما باتوجه به موضع آشکار تل آویو علیه برجام 
و احیای آن، خرابکاری های متعدد در تاسیسات هسته  ای و ترور دانشمندان 
ایران صرف ملاقات با هیات اسرائیلی در محل و بحبوحه مذاکرات یک نوع 
دهن کجی و بی  توجهی عمیق به حساسیت های تهران است. اما بعداز اینکه 
ایران به این دیدارها اعتراض کرده، اولیانوف باگفتن اینکه گفت وگویش با 
هیات اسرائیلی درباره مذاکرات وین نبوده، تلاش کرد که صورت مساله را 
عوض کند. در حالی که به گفته رسانه ها، این مذاکرات درمتن دیدارهای این 
هیات در وین قرار دارد و حتی اگرهم این رسانه ها نگفته بودند، پرواضح است 
که هدف چیست. البته نماینده روسیه پس از دیدار گفته که در این دیدار 
درباره مسائل مربوط به آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت وگو کرده است. 
درحالی که اسرائیل نه عضو آژانس است نه به NPT پیوسته. نکند اولیانوف 
در بحبوحه مذاکرات هسته ای با ایران می خواهد اسرائیل را به پذیرش این 
معاهده و عضویت در آژانس و نابودی بیش از 200 کلاهک اتمی خود وادار 
کند؟ واقعیت این است که روسیه به عنوان عضو برجام متمایل به رسیدن به 
توافق است و علت آن هم به نگرانی از پیامدهای شکست مذاکرات و تشدید 
بحران در خاورمیانه و تاثیر منفی آن در سیاست های خاورمیانه ای مسکو باز 
می گردد اما ناگفته پیداست که قبلا نمی خواست برجام کاملا اجرا شود و 
حالا نیز نمی خواهد کاملا هم احیا شود. روسیه در حوزه های مهم نفت و گاز 
رقیب ایران است و حذف ایران از بازار انرژی جهان به نفع روسیه و جایگزینی 
آن بوده است. مسکو به بقای مدیریت شده سطحی از تنش میان ایران وغرب 

و همچنین متحدان منطقه ای آن به عنوان یک مطلوب می نگرد. 

پشت پرده یک سفر

 واکنش ایران
 به اقدام نژادپرستانه 

سخنگوی وزارت امور خارجه با محکوم کردن اقدامات 
نژادپرستانه رژیم صهیونیستی در کوچانیدن اجباری 
ساکنان فلسطینی منطقه شیخ جراح از منازلشان، 
با ملت فلسطین، به عنوان ساکنان اصلی و واقعی این 
سرزمین کهن و مهد ادیان الهی اعلام همبستگی کرد. 
سعید خطیب زاده بر لزوم حمایت از مردم فلسطین، 
توقف تخریب منازل و مصادره زمین های ایشان که 
در ادامه سیاست های آپارتایدی رژیم کودک کش 
صهیونیستی صورت می پذیرد، تاکید کرد و از جامعه 
جهانی و سازمان های بین المللی خواست تا به تعهد 
قانونی و انسانی خود در این رابطه جامه عمل بپوشانند. 

ایران نذر کرده روسیه حمله کند !
یک فعال سیاسی گفت: متحول سیاسی، اجتماعی 
و اقتصادی، یک نظام مدرن بی بدیل، یک پارادایم 
بی سابقه و یک دنیای جدید در برابر شرق و غرب 
خواهد شد. الگویی که بشریت و شرق و غرب صف 
خواهند بست تا از آن در سرزمین های شان تقلید 
کنند. و نام این الگوی جدید را که یک سر و گردن از 
الگوها و نظام های شرقی و غربی برجسته تر و بالاتر 
می ایستاد را با غرور و افتخار  گذاشتیم جمهوری 
اسلامی ایران. صادق زیباکلام افزود: امروز اما رسیدیم 
به جایی که باید نذر کنیم که روسیه به اوکراین حمله 
کند، چین با آمریکا بر سر تایوان مشکل پیدا کنند یا 
اتحادیه اروپا دچار بحران گردد و خلاصه دیگران دچار 
بدبختی و مصیبت بشوند تا ما در اینجا به یک نوایی 
برسیم. جز وصل تو دل به هرکه بستم توبه /  بی یاد 
تو هر کجا نشستم توبه، در حسرت تو توبه شکستم 

صدبار / زان توبه که صدبار شکستم توبه.

عقب نشینی  از مصوبه واردات خودرو 
کمیسیون تلفیق مجلس که پیش از این با واردات 
۵0 هزار خودروی سواری به کشور موافقت کرده 
بود، حالا از نظر خود بازگشته است. در مصوبه جدید 
کمیسیون، قرار است ۵0هزار دستگاه کامیون، اتوبوس 
بیرون و درون شهری، تریلی، تریلی یخچال دار، 
واگن، واگن یخچال دار و کشنده و ده هزار دستگاه 
ماشین آلات سنگین به کشور وارد شود. به عبارت 
دیگر خودروی سواری به خودروهای عمومی و سنگین 
تغییر کرده است. در حالی که در مجلس برخی اصرار 
به آزاد شدن تدریجی واردات خودرو دارند اما هنوز 

قدرت مخالفان در این زمینه بیشتر است. 

 ایراد به طرح حمایت از
 مالکیت صنعتی

هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان در 
صفحه شخصی خود در توئیتر اعلام کرد: طرح حمایت از 
مالکیت صنعتی در هفت جلسه شورای نگهبان بررسی 
شد.  با توجه به بررسی های به عمل آمده، در برخی مواد 
این طرح ابهام وجود داشت و در برخی موارد نیز مغایر 
موازین شرع و قانون اساسی شناخته شد. نظر شورا امروز 
جهت اصلاح به مجلس شورای اسلامی ارسال می گردد. 
گفتنی است نمایندگان مجلس شورای اسلامی آذر 
سال جاری طرح حمایت از مالکیت صنعتی را با ۱۵2 
ماده تصویب کردند و بر اساس آن، قانون، قانون ثبت 
اختراعات، طرح های صنعتی و علائم تجارتی مصوب 

هفتم آبان سال ۱۳۸۶ نسخ می شود. 

جاعل عناوین نهادها دستگیر شد
وزارت اطلاعات با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که 
جاعل عناوین دستگاه های حاکمیتی و امنیتی در استان 
تهران شناسایی و با هماهنگی مرجع قضائی دستگیر 
شد. به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
اطلاعات، در این اطلاعیه آمده است: با اقدامات اطلاعاتی 
و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عج(، متهم جعل 
عناوین دستگاه های حاکمیتی و امنیتی در استان تهران 
شناسایی و با هماهنگی مرجع قضائی دستگیر و از تداوم 
فعالیت مجرمانه اش ممانعت شد. این اطلاعیه می افزاید: 
متهم با منتسب نمودن خود به عنوان نماینده دفتر مقام 
معظم رهبری، وزارت اطلاعات، شورای عالی امنیت ملیّ و 
دادسرای نظامی، با سوءاستفاده نمودن از اسناد و مکاتبات 
جعلی عناوین مذکور، اقدام به تهدید و کلاهبرداری مبالغ 
بسیاری از شهروندان کرده است. وزارت اطلاعات در این 
اطلاعیه افزود: در این عملیات از محل اختفای متهم، ادوات 
نظامی، چند قبضه سلاح سرد و گرم، کارت های جعلی، 
پلاک های جعلی خودرو، مواد مخدر و یک دستگاه خودرو 
کشف و ضبط شد و جهت رسیدگی پرونده تحویل مرجع 
قضائی شد. وزارت اطلاعات تصریح کرد: با هرگونه جعل و 
سوءاستفاده از عناوین نهادهای حاکمیتی و امنیتی، بدون 
اغماض برخورد می شود و به اطلاع ملتّ شریف و عزیز 
ایران می رساند در صورت مشاهده هرگونه تخلف، مراتب 

را با ستاد خبری ۱۱۳ وزارت اطلاعات در میان بگذارند. 

خبـــر

صابر گل عنبری 
تحلیلگر مسائل بین الملل  

»آرمان ملی« تحولات پیرامون مذاکرات احیای برجام را بررسی می کند:    

يــــك گــــام تا اعـــلام توافـــق
امیر عبداللهیان: اراده ما رسیدن به توافق خوب در کمترین زمان است

انتخاب قطعی تهران عدم عبور از خطوط قرمز  است
آرمان ملی: مذاکرات احیای برجام در هتل کوبورگ 
وین همچنان پرفشار در جریان است و ظرفین برجام 
مجدانه در تلاشند تا هر چه زودتر فضا را برای ایجاد و 
اعلام توافق آماده کنند. موید این نکته نیز اظهارات همه 
طرف های مذاکره کننده در وین است که جملگی با 
خوشبینی در رسیدن به توافق از پیشرفت مذاکرات و مرحله 
نهایی صحبت می کنند. بررسی این تحولات و فضای حاکم 
بر مذاکرات وین بیانگر این نکته است که گفت وگوها بیش 
از هر زمان دیگر به خط پایان نزدیک شده و اگر ایالات 
متحده تصمیمات لازم را اتخاذ کند، می توان ظرف چند روز 
به توافق نهایی رسید. این در حالی است که رئیس هیات 
روسیه در مذاکرات می گوید که آمریکا به عنوان طرفی که 
ابتدا از برجام خارج شد باید گام نخست را در راستای توافق 
نهایی در وین بردارد. او معتقد است که حصول توافق در 
روزهای باقی مانده تا پایان ماه فوریه امری »شدنی است« از 
نگاه رئیس هیات چین هم گفت وگوها در حالی به یک قدمی 
توافق رسیده که ایران تلاش های هنگفتی را به گونه ای 
سازنده با یک رویکرد صریح صورت داده و خواسته های 
خود را بر اساس تصمیمات سیاسی روی میز قرار داده است. 
با این حال آمریکا و مذاکره کنندگان اروپایی در روزهای 
اخیر، با تلاش برای گرفتن امتیازهای بیشتر در حوزه 
دستاوردهای علمی و هسته ای ایران و طرح درخواست های 
فرابرجامی، حصول توافق در وین را تهدید می کنند. این در 
شرایطی است که یک مقام ارشد اروپایی گفته انتظار دارد 
مذاکرات ظرف یک یا دو هفته آینده به نتیجه برسد. آنچه 
مسلم است در لحظات پایانی و نفس گیر مذاکرات وین باید 
این نکته را در نظر داشت که ایالات متحده برای فرار از 
مسئولیت تصمیم گیری تلاش خواهد کرد تا با به کارگیری 
تاکتیک های مختلف، فضاسازی رسانه ای جهت داری را 
عملیاتی و برای مذاکره کنندگان خود در کوبورگ اهرم 

چانه زنی ایجاد کند.
 تلاش برای توافق بهتر

مذاکرات وین برای احیای برجام در روزهای اخیر به 
تبادل آخرین پیشنهادها و دیدگاه های طرف های مختلف 
برای عبور از معدود اختلافات باقی مانده گذشته  است. به 
نظر می آید پیشرفت در مذاکرات برای رسیدن به توافقی 
مرضی الطرفین به بیش از ۹۸درصد و هیات ها به کفایت 
مذاکرات رسیده اند و توافق در انتظار تصمیمات سیاسی در 
دو سوی میز است. آنچه بازگشت ایران به برجام را طی یک 
سال گذشته سخت کرده، تحریم های یک جانبه ای است 
که در دولت دونالد ترامپ علیه ایران وضع شد. این تحریم ها 
به بهانه و عناوین مختلف حقوق بشری، مبارزه با تروریسم 
و فعالیت های نظامی و دفاعی ایران در حوزه های مختلف 
نظامی، اقتصادی، بانکی، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی، غذا 
و دارو، کمک های بشردوستانه و غیره وضع شده است، اما 
نکته قابل توجه این است که بسیاری از تحریم هایی که در 
قالب برجام مشمول لغو یا رفع محدودیت شده بود، تحت 
عنوان های فوق مجدد در لیست تحریم قرار گرفته است. 
به این ترتیب حتی اگر همه طرف ها به برجام بازگردند تا 
وقتی تکلیف تحریم هایی که در برجام لغو شده است اما در 

تحریم های حقوق بشری و غیره مجدد در لیست قرار گرفته، 
روشن نشود و آنها نیز رفع نگردد عملا منفعت اقتصادی، 
سیاسی، بانکی و مالی و غیره متوجه ایران نمی شود. تمام 
تلاش هیات های مذاکره کننده ایران در دولت حسن 
روحانی و ابراهیم رئیسی این بوده است که تا جای ممکن 
تحریم های بیشتری در این چارچوب رفع شود تا منفعت 
اجرای برجام برای معیشت و اقتصاد مردم و کشور بیشتر 
باشد. در عین حال، مذاکرات برای بازگشت به برجام علاوه 
بر موضوع تحریم و اقدامات هسته ای، دو موضوع دیگر که 
برای ایران دارای اهمیت و اولویت بود را شامل می شد؛ 
مساله راستی آزمایی از اجرایی شدن تعهدات آمریکا و 
اروپا و دیگری تضمین عدم تکرار آنچه از 20۱۸ تا کنون این 
توافق شاهدش بوده است. منابع نزدیک به هیات مذاکره 
کننده تاکید دارند که ایران توانسته شاخص های مدنظرش 
برای راستی آزمایی را به دست آورد و در رابطه با تضمین 
تعهد آمریکا به تعهداتش در بخش های سیاسی، اقتصادی و 
بین المللی تضمین های قابل توجهی تا کنون به دست آمده 
است و البته تلاش برای اخذ تضمین های بیشتر تا دقایق 
پایانی کار ادامه دارد. این منابع تصریح دارند که با توجه به 
بدعهدی آمریکا و همراهی سه کشور اروپایی با آمریکا، ایران 
امکان »بازگشت پذیری« سریع در فعالیت های هسته ای 
خود را در مقابل هر گام اشتباه یا بدعهدی طرف مقابل 

حفظ خواهد کرد.
  می توان در وین به توافق رسید

وزیر امور خارجه کشورمان در حاشیه پنجاه و هشتمین 
کنفرانس امنیتی مونیخ با آنتونیو گوترش دیدار و گفت و 
کرد و در خصوص مذکرات احیای برجام در وین، با اشاره به 
جدی و فشرده بودن گفت وگوها اظهار داشت: پیشرفت ها 
در روند مذاکرات قابل توجه است، اما هنوز طرف مقابل 
در برخی موضوعات کلیدی باید در تامین حقوق و منافع 
مشروع ایران باید تصمیمات جدی سیاسی اتخاذ نماید 
و اراده عملی خود را نشان بدهد. حسین امیر عبداللهیان 
در ادامه در دیدارهای خود با وزرای امور خارجه شرکت 
کننده در این نشست با در ملاقات با وزیر خارجه آلمان 
در خصوص آخرین وضعیت گفت وگوها در وین با تاکید 
بر اینکه تهران از روز اول عزم جدی برای یک توافق خوب 
داشته، گفت: جمهوری اسلامی ایران انتظار دارد طرف های 
اروپایی و برجامی خطوط قرمز ایران را با دقت در نظر داشته 
و تلاش نمایند پس از سال ها بی عملی، نقش موثری در 
تامین حقوق مشروع ایران به عنوان طرف متضرر از خروج 
یکجانبه و غیرقانونی آمریکا داشته باشند. وی با رد برخی 
اظهارات در خصوص تعیین ضرب الاجل های ساختگی، 
افزود: تهران کیفیت توافق را در کنار عنصر زمان می بیند 
و اگر همین امروز به خواسته های مشروع تهران توجه 
شود می توان در وین به توافق دست یافت. رئیس دستگاه 
دیپلماسی در دیدار با لوئیجی دی مایو وزیر امور خارجه و 
همکاری های بین المللی ایتالیا در خصوص مذاکرات احیای 
برجام در وین عنوان کرد: اراده ما رسیدن به توافق خوب در 
کمترین زمان است، ولی اینکه چند روز و یا چند هفته طول 
بکشد، کاملا به رفتار و اراده آمریکا و توجه اروپا به اصول و 

قواعد مذاکره و حقوق مشروع ایران وابسته است. حسین 
امیر عبداللهیان همچنین در دیدار با همتای اتریشی خود با 
بیان اهمیت خطوط قرمز ایران و عدم امکان نادیده گرفتن 
آنها در وین بیان کرد: اگر انتخاب نهایی میان عدم توافق از 
یک سو و گذر کردن از منافع مردم ایران - به عنوان خط 
قرمز ما- از سوی دیگر باشد، انتخاب قطعی تهران احترام 
به منافع ملی و عدم عبور از خطوط قرمز منطقی و مشروع 
جمهوری اسلامی ایران است. وی ایجاد و حفظ تعادل 
میان حقوق و مسئولیت ها را اصلی بدیهی برای پایداری 
هر توافقی دانست و افزود: اکنون طرف های غربی باید 
تصمیم نهایی خود را بگیرند که آیا می خواهند به تروریسم 
اقتصادی جاری و بی عملی ها و بدعهدی های خود پایان 
دهند و یا همچنان می خواهند به بهانه های غیرقابل قبول 
استخوان لای زخم باقی بگذارند. رئیس دستگاه دیپلماسی 
کشورمان تاکید کرد: برپایی کارزارهای رسانه ای از سوی سه 
کشور اروپایی و آمریکا برای دستیابی به اهداف مذاکراتی 
خود، تاثیری بر ماموریت قطعی مذاکره کنندگان برای 
صیانت از منافع مردم بزرگ ایران ندارد. وزیر امور خارجه 
کشورمان در دیدار با همتای هلندی خود نیز با تشریح 
آخرین وضعیت روند مذکرات رفع تحریم های کشورمان 
در وین و تبادل نظر با همتای هلندی خود در این خصوص، 
بر موضع جمهوری اسلامی ایران مبنی بر ضرورت رفع 
همه تحریم های ناهمخوان با برجام و لزوم توجه به رعایت 

خطوط قرمز کشورمان در روند مذاکرات تاکید کرد.
 مذاکرات موضوع حاشیه نشست مونیخ

کنفرانس امنیتی مونیخ آن هم در هنگامه ای که 
مذاکرات احیای برجام در وین به طور حساس و فشرده 
در جریان است به محفلی برای اظهار نظرهای مختلف 
وزرای خارجه کشورهای مختلف در خصوص مذاکرات 
وین و احیای برجام تبدیل شد. چنانکه آنتونیو گوترش دبیر 
کل سازمان ملل گفت: همه منتظریم که یک توافق مورد 
قبول همه طرف ها برای اجرایی شدن هرچه زودتر توافق از 
سوی طرف های مذاکره و تامین منافع ایران حاصل شود. از 
طرفی الکساندر شالنبرگ، وزیر خارجه اتریش اظهار داشت: 
گام های آخر مذاکرات بسیار سخت و گاهی وقتها نفس گیر 
است و شاید برخی روزها پیشرفتی حاصل نشود، اما همه 
باید همچنان تلاش کنیم تا توافق حاصل شود. صدراعظم 
آلمان نیز در بخشی از اظهاراتش در کنفرانس امنیتی 
مونیخ، درباره به نتیجه رسیدن مذاکرات وین بیان کرد: ما 
در حال حاضر فرصت رسیدن به یک توافق را داریم که اجازه 
خواهد داد تحریم ها لغو شوند. اولاف شولتس درباره فوریت 
بخشیدن به روند مذاکرات گفت: اما اگر به سرعت موفق به 
انجام آن نشویم، مذاکرات با خطر شکست مواجه می شود. 
میخائیل اولیانوف نماینده دائم روسیه نزد سازمان های 
بین المللی در وین نیز در صفحه توئیتر خود نوشت: »عالی! 
روسای هیات های E۳)آلمان، فرانسه و انگلیس( باید چند 
روز وین را ترک کنند اما تیم های آن ها برای مذاکرات بیشتر 
در پایتخت اتریش در دسترس خواهند بود! وی ادامه داد: 
این دلگرم کننده است! ما به تکمیل موفقیت آمیز مذاکرات 

درباره برجام نزدیک هستیم.

سـرمقالـــه

اعتماد و بی اعتمادی دو پدیده ای هستند که بدون علت و دلیل نه 
درست می شوند و نه زائل می گردند. آن زمان که مردم به نظام اعتماد 
کردند صداقت، ایمان، اخلاص و خدمت مسئولان را دیدند. اکنون نیز که 
می بینیم مردم اعتمادشان نسبت به روندها و عملکردها ضعیف  شده و خود 
مقامات نیز بدان معترف هستند که این فاصله به وجود آمده، معلول علل و 
عواملی است که به نظر می رسد مهمترین آن مساله ها نبود صداقت در برخی 
مسائل و عملکردهاست. به عبارت دیگر مردم احساس می کنند که خودشان 
چیزهایی می خواهند و مطالباتی دارند  و مسئولان چیزهای دیگری را دنبال 
می کنند وقتی که کار به اینجا برسد و بی اعتمادی به وجود آید دیگر حرف، 
صحبت، نصیحت و موعظه برای مردم کارساز نیست بلکه آن را هم مردم 
حمل بر بی صداقتی می کنند. بنابراین این مساله باید ریشه یابی شود و امر 
بغرنجی نیست. برخی سوء استفاده ها، اختلاس، حقوق  ها و املاک نجومی 
و... باعث شده تا نوع نگاه مردم مقداری تغییر کند و اعتماد آنها خدشه دار 
شود. البته خوشحالیم که امروز ۳ قوه هماهنگ هستند و برخی کارهای 
مثبتی را انجام می دهند. مثلا می گویند می خواهیم کارخانه هایی که 
سال های سال تعطیل بوده راه اندازی کنیم که این کار بسیار خوبی است. یا 
مثلا حواشی ساخت و سازهای دریای خزر که مطرح می شود جلوی چشم 
مسئولان بوده  و با مجوزی که از مسئولان اخذ شده این  ساخت و سازها 
صورت گرفته است . اما این پرسش هنوز هم در بین مردم وجود دارد که آیا 
امروز هم کارهایی انجام می شود که ۵ سال یا ۱0سال دیگر گفته شود که 
در گذشته کارهایی صورت گرفته که چندان صحیح نبوده و باید تصحیح 
شود؟ به هر صورت اعتماد مردم به دلایلی سلب شده و یکی از راهکارهای 
بازگشت این اعتماد صداقت و صراحت است. از طرفی تبلیغ زیاد خود مردم 
را به شک می اندازد و این همه که تبلیغات مختلف از سوی صداوسیما 
صورت می گیرد بیش از اینکه مردم را امیدوار و اعتمادشان را بازیابی کند 
بعضا موجب شک و تردید می شود. صداوسیما نباید تصور کند که تبلیغ زیاد 
می تواند دولت را موفق جلوه دهد و مردم خوشبین شوند. باید با صداقت با 
مردم سخن گفت و مسئولان نقاط ضعف و قوت را بیان کنند. چه اشکالی 
دارد که مسئولان در پیشگاه مردم از برخی عملکردهای اشتباه صحبت 
کرده و از مردم عذرخواهی کنند. متاسفانه هر مجموعه ای که روی کار 
می آید خود را موفق و مسئولان قبلی را ناموفق و ناکارآمد معرفی می کنند. 
پیشنهاد می شود که اگر می خواهیم اعتماد مردم به مسئولان افزایش یابد، 
باید به مردم بازگردیم و مثل اول انقلاب مردم اصل باشند. البته شاید برخی 
مساله عذرخواهی یا پذیرفتن اشتباه را نوعی تضعیف قلمداد کنند اما این 
رویکردی اشتباه است. چرا که میان مسئولان و نظام فرق است. هر چند که 
عملکرد خوب، مناسب و مفید مسئولان می تواند موجبات افزایش اعتماد 
به نظام  و امید به آینده را بیشتر کند اما از طرف دیگر عملکرد نامطلوب و 
ناکارآمدی یک مسئول نیز می تواند اعتماد مردم به نظام و سرمایه اجتماعی 
را خدشه دار کند. لذا در این صورت شاید بهتر باشد برای خدشه دار نشدن 
اعتماد مردم به نظام حتی مسئولی کنار گذاشته یا استیضاح شود تا اعتماد 

مردم به مسئولان و حاکمیت بازیابی شود.

راهکار بازگشت اعتماد عمومی

رسول منتجب نیا 
تحلیلگر مسائل سیاسی

همه مردم باید بیمه درمان 
داشته باشند

توپ در زمین آمریکاست

عضو مجمــع تشخــیص مصـلحت 
نظام از ثبت نام دفترچه بیمه سلامت 
در محـــلات کـــم برخـوردار کشور 
خبرداد و گفت: همه مردم باید بیمه 
درمان داشته باشــــند. در ۵۵ محله 
کم برخوردار البرز به زودی ثبت نام 
برای داشتن دفترچه بیمه سلامت 
انجام می شود. علــی آقامحــــمدی 
با اشاره به اینکه دو مشکل عمده در 
زمینه توانــمند سازی محلات وجود 
دارد گفـــت: اینکه خـواسته مردم 
را دستگاه ها تشخیص مـی دهند و 
مردم نقشــــی در این زمینه ندارند 
همچنین اقدامــــــات پـــراکنده 
است که متنــاسب با درخواست مردم 
نیست از جمله مشکلات توانمندسازی 
محلات است. به گفته این مسئول 
بناست برای هر کوچه نماینده ای برای 
دریافت مسائل از سوی مردم به عنوان 
شهردار کوچه و همچنین بانویار برای 
پیگیری مشکلات بانوان انتخاب شوند 
و دوره های آموزشی ببینند. وی افزود: 
برای پیگیری مشکلات مسکن در این 
محلات طرح تعاونی آرزوی مسکن مد 
نظر است تا مشکلات و توانایی های 
مالی افراد محله سنجیده شود و بتوانیم 
با امکانات مختلف مشکلات مسکن 

افراد را نیز حل کنیم. 

یک عضو شورای مـــرکـزی حزب 
موتلفه گـــفت: آمریکــا هزینه خروج 
خود از برجام را خودش باید بدهد نه 
از جیب ایران. حمیدرضا ترقی خاطر 
نشان کرد: آمریکا می گوید فقط در 
دوره بایدن یعنی برای دو سال تعهد 
می دهد اما در تعهد موقت امکان 
راستی آزمایی وجود ندارد زیرا انجام 
اقدامات زمان بر است. از سویی دولت 
ایران سیاستی را در پیـــش گرفـــته 
کـــه مــذاکرات در رأس همه مسائل 
کشور نباشد و به مسائل اقتصادی گره 
نخورد. وی تاکید کرد: غرب مجبور 
است شرایط ایران را بپذیرد تا ایران 
هم تعهدات خود را انجام دهد. اکنون 
توپ در زمین آمریکاست و تا آمریکا 
شرایط ایران را نپذیرد امکان توافق 
وجود ندارد. آمریکا هزینه خروج خود 
از برجام را خودش باید بدهد نه از جیب 
ایران. با این شرایط امکان دسترسی به 
توافق در کوتاه مدت نیست مگر اینکه 

آمریکا شروط ایران را بپذیرد. 

آرمان ملــی: رئیــــس جمهور 
بر ضرورت اجـــــرای دقیــق تر 
شیوه نامه های بهداشتی و اعمــال 
کنترل های هوشمند برای مقابله 
با روند افزایشی همه گیری کرونا، 
تاکید کرد. سید ابراهیم رئیسی روز 
شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با 
کرونا ضمن قدردانی از تلاش همه 
دستگاه ها و کادر درمانی سراسر 
کشور در عرصه مبارزه با این بیماری 
گفت: هر چنـــد وضـــعیت کنترل 
بیماری کرونا در کشور نسبت به 
گذشته بسیار بهتر شده است، اما 
همین میزان از ابتلا و فوتی ها نیز 
بسیار زیاد است و باید برای مقابله 
شود.  انجام  عاجل  اقدام  آن  با 
رئیس جمهور مردم را به رعایت دقیق 
شیوه نامه های بهداشتی و پرهیز 

از تشکیل اجتماعات فراخواند و به 
مسئولان امر تاکید کرد: به هیچ وجه 
اجازه ندهید بالا رفتن آمار مبتلایان 
و به خصوص قربانیان کرونا، چه برای 
دست اندرکاران و چه برای مردم 
عادی شود. فوت حتی یک نفر هم به 
خاطر کرونا زیاد است و نباید اتفاق 
بیفتد. هرگز نباید توجیهاتی نظیر 
اینکه در گذشته رقم درگذشتگان 
به ۷00 نفر هم رسیده بود، سبب 
همه گیری  شرایط  عادی انگاری 
شود. رئیسی در ادامه صحبت های 
خود، موضوع رعایت شیوه نامه ها 
در حوزه اصناف و حمل ونقل را 
مورد توجه قرار داد و ضمن تاکید بر 
ضرورت نظارت دقیق وسخت گیرانه 
بر اجرای شیوه نامه های بهداشتی در 
این بخش، تصریح کرد: وزارت راه و 

سایر دستگاه های مرتبط همچون 
شهرداری ها، اجرای آئین نامه های 
بهداشتی را در پروازها، مترو و 
عمومی  وسایل حمل ونقل  دیگر 
به دقت و با جدیت دنبال کنند. 
رئیس جمهور همچنین با اشاره به 
افزایش آمار ابتلای کودکان به سویه 
جدید بیماری کرونا خاطرنشان 
کرد: اجازه ندهیم جان مردم و به 
ویژه کودکان با سهل انگاری در 
رعایت اصول بهداشتی در خطر قرار 
گیرد. رئیسی در بخش دیگری از 
سخنان خود بر اعتبار مصوبات و 
تصمیمات پیشین ستاد ملی مبارزه 
با کرونا تاکید و خاطرنشان کرد: تا به 
روزرسانی آیین نامه های مربوط به 
رنگ بندی های کرونایی، تصمیمات 
قبلی ستاد ملی مبارزه با کرونا به 

قوت خود باقی است و ستادهای 
استانی باید با رصد دقیق وضعیت 
کرونا  شیوع  مدیریت  به  نسبت 
و اعمال محدودیت های احتمالی 
برای مدارس و دانشگاه ها اقدام 
کنند. رئیس جمهور در پایان یک 
بار دیگر به ضرورت رعایت دقیق 
شیوه نامه های بهداشتی تاکید کرد 
و افزود: علاوه بر رعایت شیوه نامه ها، 
باید کنترل های هوشمند هم به 
طور کامل اجرا شود تا آمار ابتلا و 
فوتی های کرونا به طور چشمگیر 
کاهش پیدا کند. در این جلسه مقرر 
شد مهدهای کودک برای یک هفته 
دیگر تعطیل بوده و دورکاری مادران 
شاغلی که دارای فرزند خردسال 
هستند نیز یک هفته دیگر تمدید 

شود.

           رئیس جمهور: 

بالا رفتن آمار مبتلایان و قربانیان نباید عادی شود
 فوت حتی یک نفر هم زیاد است

نوسان ارزی و نفس بریده تولید
ادامه از صفحه اول/  تولیدی نیست. دولت و 
بانک مرکزی باید به فکر ثبات در اقتصاد و کاهش 
ریسک سرمایه گذاری و همچنین کنترل نرخ 
ارز باشند تا شاید در این شرایط سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی جذب بخش تولیدی اقتصاد ایران 
شوند، در آن صورت است که یوزانس می تواند 
به بنگا ه های تولیدی کمک مضاعفی در تامین 
مواداولیه و همچنین توسعه سریع تر و تولید 
محصول رقابت پذیر خواهد کرد. اقتصاد ایران در 
شرایط نامطلوبی قرار دارد و این وضعیت به نفع 
تولید نیست و باید برای بهبود وضعیت و شرایط 
اقتصاد کشور اقدامی موثر صورت بگیرد. هرچند 
که مصوباتی نظیر حمایت از کارخاجات و صاحبان 
تولید در مجلس به تصویب رسیده تا آنها را از 
بازداشت و زندان دور نگه دارد ولی این روش ها 
صرفا می تواند مُسکنی بر مشکلات اقتصادی باشد. 
البته هر طرحی با توجه به شرایط روز جامعه نقاط 
مثبت و منفی دارد ولی باید دید که این روش ها و 
طرح ها چه خروجی ای دارند و چه مشکلاتی را 

حل می کنند.

دیدگــــاه

آرمان ملی: از روزی که دولت سیزدهم از دل صندوق های 
بی رمق انتخابات ۱۴00 بیرون آمد و نبض امور اجرایی کشور 
را به دست گرفت، شش ماه می گذرد و حالا آن کابینه ای که 
قرار بود سریع و انقلابی مشکلات مردم و کشور را به طرفه 
العینی حل و فصل کند خودش در گرداب حواشی گفتار 
شده و هر از گاهی آنچه از زبان وزرا بیرون می آید، جنجالی 
در فضای مجازی و رسانه ای به پا می کند. البته نا گفته نماند 
که این حواشی و جنجال ها تنها به اظهار نظرها ختم نمی شود 
و گاهی اقدامات اهالی فن آنقدر عجیب و غریب می شود که 
حتی داد بهارستانی ها را که در بزنگاه رای اعتماد صدای کف 
و سوت شان بلند شده بود را هم در آورده است و تا آنجا پیش 
رفته است که گاهی زمزمه استیضاح هم به گوش می رسد. 
حال باید دید که نمایندگان مجلس تا چه زمانی با برخی 
وزرایی که امضاهای استیضاح شان روز به روز بیشتر می شود 
مدارا خواهند کرد و چه موقع آنها را به بهارستان فراخواهند 

خواند. 
 حواشی برخی وزرا

»بسیاری از مسئولان از واکسن داخلی استفاده می کنند؛ 
بنده و بسیاری از اعضای هیات دولت نیز همین طور«، این 
سخنی بود که بهرام عین اللهی وزیر بهداشت در مراسم فاز 
سوم واکسن نورا مطرح کرد اما بعد از مدتی تصویر کارت 
واکسن آقای وزیر در فضای مجازی منتشر شد و دیگر 
همه جا صحبت از »حرف تا عمل« سکان دار وزارتخانه 
بهداشت بود. تصویری که نشان می داد بهرام عین الهی واکسن 
اسپوتنیک روسی دریافت کرده است نه واکسن برکت یا هر 
نوع از واکسن های ساخت داخل. البته وزیر بهداشت اظهارات 
حاشیه ساز کم نداشته است او اخیرا گفته است: »آمریکایی ها 

بر اثر کرونا می میرند چون به اندازه مردم ما قوی نیستند« از 
طرف دیگر شاهد بودیم چهره ای تا پیش از این صرفا در کمیته 
امداد امام و مسابقه میدان سابقه کاری داشته برای وزارت کار 
معرفی شد و از گیت بهارستان نیز عبور کرد اما چند ماه بیشتر 
نگذشت تا همین مجلس نشینان متوجه شوند که در دادن رای 
اعتماد به آقای وزیر اشتباه کرده اند. چرا که به جهت عملکردی 
و انتصابات عبدالملکی صدای انتقاد بسیاری را در آورد. چنانکه 
موسوی لارگانی عضو هیأت رئیسه مجلس گفته: »عبدالملکی 
با بی کفایتی وزارت کار را به نابودی می کشد.« همین نوع 
اظهار نظرها نیز کافی بوده تا حالا دیگر گفته شود بیش از ۳0 
امضا برای استیضاح او جمع شده و منتظر گوشه  چشم هیات 

رئیسه مجلس است تا اعلام وصول شود. 
  باتلاق خودرو 

وزیر دیگری که طی ماه  های اخیر انتقادات بسیاری به او 
وارد شد سید رضا فاطمی امین بود که ۶ ماهی می شود سکان 
وزارت صمت را به دست گرفته است. یکی از همان وزرایی که 
جنجال و جدال پیرامونش کم نبوده و از آنجا که نام مهم ترین 
تولیدات صنعتی داخلی یعنی خودروسازی به این وزارتخانه گره 
خورده است، نام فاطمی امین هم بر سر زبان ها افتاده و البته 
با همان بی کیفیتی خودروهای داخلی و با همان میزان شکوه 
و شکایت ها. آذرماه بود که در پی گرانی ۱۸درصدی خودرو، 
نایب  رئیس کمیسیون صنایع و معادن از احضار وزیر به مجلس 
خبر داد. نهایتا ۵ بهمن فاطمی امین برای پاسخ به سوال یکی از 
نمایندگان درباره کیفیت خودروها، قیمت آن و نحوه مدیریت 
شرکت های خودروسازی پا به میدان بهارستان گذاشت و دوباره 
وعده هایی از جنس همان وعده هایی که در زمان رای اعتماد 
داده بود، مطرح کرد. چند روز بعد رهبری از وضعیت قیمت و 

کیفیت خودروهای داخلی انتقاد کردند و در این زمان بود که 
وزیر مقابل دوربین صداوسیما نشست و از علت این نابسامانی 
سخن گفت؛ صحبت هایی که خود تبدیل به جنجالی تازه 
شد. او گفت: »به طور کلی ۷0 درصد کیفیت خودرو به قطعه 
و ۳0 درصد به مونتاژ و تولید نهایی بستگی دارد، اما اگر روابط 
خودروساز و قطعه ساز درست نباشد و خودروساز به موقع پول 
قطعه ساز را ندهد، قطعه ساز نیز به دلیل زیان کیفیت قطعات 
را کاهش می دهد و خودروساز نیز، چون نمی تواند خط تولید 
را متوقف کند، همان قطعه بی کیفیت را استفاده می کند. بعد 
از این اظهارات بود که موج انتقادها درباره وزیر صمت افزایش 
پیدا کرد و او را در سیبل نمایندگان برای استیضاح قرار داد. 
از طرفی دیگر وزیر دم تیغ نمایندگان احسان خاندوزی وزیر 
اقتصاد است که سال ۹۸ با لیست اصولگرایان در میان هوای 
سرد انتخابات، به عنوان نماینده مردم تهران وارد مجلس شد اما 
عمر نمایندگی اش طولانی نبود و بعد از یکسال برای سکان داری 
مهم ترین وزارتخانه دولت به مجلس معرفی شد. احسان 
خاندوزی قرار بود تمام شعارهای سیاسی و انتخاباتی رئیسی را 
که با وعده بهبود وضعیت اقتصادی به مردم داده بود را برآورده 
کند اما بعد از ۶ ماه انتقادات به او آنچنان افزایش پیدا کرد که 
زمزمه استیضاحش از همان میدان بهارستان و از میان رفقایش 
به گوش می رسد. البته ماجرا وقتی جالب تر شد که وقتی 
خاندوزی زمزمه های استیضاحش را شنید بار سفر به دوش 
گرفت و راهی قم شد تا با مراجع دیدار کند؛ سفر و دیدارهایی 
که حرف و حدیث زیادی را به دنبال داشت و البته نتوانست سایه 
استیضاح را از سرش کم کند. هر چند که برخی اختلافات در 
تیم اقتصادی دولت نیز که بعضا رسانه ای هم شد باعث شد تا 

حواشی بیشتری پیرامون دولت شکل بگیرد.

نگاه جامعه به عملکرد برخی وزرا چگونه است؟

سایه استیضاح بر سر ساکنان پاستور 

 اصالت درس خواندن 
برای دین کمرنگ شد

معاون پارلمانی دولت اصلاحات 
گفت: طلبه ها از قبل انقلاب واقعاً 
صادقانه می رفتنـــد که درس دین 
بخوانند چراکه برای آنها منافعی 
نداشت. بعد از انقلاب آن اصالت 
درس خوانـــدن برای دیـن خیلی 
کمــــرنگ شـــد. سید محمدعلی 
ابطحی افزود: اینها کسانی هستند 
که سنتی فکر می کنند، جوان هم 
هستند و همه حوزه ها درصد زیادی 
از این افراد را در درون خود دارند. 
انقلابیـون هم خیلی در ردیـــف 
حوزه مثل جریان سنتی به عنوان 
دیده  عمیق  تحصیل کرده های 
نـــمی شوند، چــراکه بیشتر در 
و  حــوزه رفتـــارهای سیاسی 
تظاهرات فعالیت دارند. وی افزود: 
در دوران مـــا که هر روز کفن پوش 
بودند و الحمدلله... الان این مسائل 
دیگر برداشـته شده اســـت. اینها 
معروف به این بودند که خیلی اهل 
درس نیستند هرچند ممکن بود 
طلبه هـای فاضل و خوبـــی هم در 

میان آنها باشد. 


